

# မြစိမ်းတောင်ညိုညိုက

သုံးဆယ်ထိဋ္ဌတင်မြင့်

# မြစိမ်းတောင်ညိုညိုက

သုံးဆယ်ထိဋ္ဌတင်မြင့်

တောင်ညိုတောင်၊ မြစိမ်းတောင်နှင့်ကျွဲပုန်းတောင်တို့ကား သုံးဆယ်မြို့အရှေ့(၉)မိုင်ကွာတွင် ရှိကြသည်။ အရှေ့ပဲခူးရိုးမတောင်စွယ် တောင်ပွားတို့ဖြစ်ကြသည်။

မြစိမ်းတောင်၊ တောင်ညိုတောင် ညီနောင်တို့သည် ခေတ်ဟောင်းယဉ်ကျေးမှုသမိုင်းဝင် တောင်များသာ မဟုတ်သေး။ မြန်မာ့တော်လှန်ရေးသမိုင်းဝင်တောင်ညီနောင်လည်း ဖြစ်ပါသေးသည်။ နယ်ချဲ့ဝါဒီတို့ကို အလုံးအရင်း လက်နက်စွဲကိုင်လျက် ပထမဆုံး တော်လှန်ရေးနိဒါန်းစရာ စခန်းချရာ မဟာအဓိကရအောင်မြေဇေယျာကား ဤမြစိမ်းတောင်ညိုပင် ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် ဆရာကြီးသခင်ကိုယ်တော်မှိုင်းက သူ၏ဂဠုန်ပျံဒီပနီဋီကာတွင်-

"မြန်မာပြည်တဝှမ်းတွင်ဖြင့် သာယာဝတီစခန်းဆီက၊ အာဇာနည်အစွမ်းတွေ ဟိုအရင်ယမန်က၊ ပဟိုရ်ပလ္လင်ပျံမှာ သမတမတိမ်းအောင်လိုဟဲ့၊ ဗိုလ်ဝင်ခံကာ မြန်မာ့ကိန်းတွေနဲ့ မြစိမ်းတောင်ညိုညိုက၊ ချောင်ခိုကာ အောင်ပဟိုရ်ရွှမ်းလိမ့်မတဲ့၊ ထွန်းလဲ့ခေါင် ပရမေဇော်ကွယ်၊ အစွမ်းမနဲ့ အညွှန်းတဲ့နေကြ၊ လွမ်းသွဲ့အောင်မြေ"ဟူ၍ သာယာဝတီဆရာစံ ဂဠုန်တို့ကို သမိုင်းတင်ခဲ့သည်။

## မြစိမ်းတောင်ညိုသမိုင်း

တောင်ငူခေတ် မင်းတရားရွှေထီးနှင့်မွန်မိဖုရားတစ်ပါးတို့မှ ဖွားသန့်စင်သော(သမိန်ပရမ်းကား)မင်းရမ်းကားသည် သူ၏ချစ်သူ စမ္မာယဒေဝီနှင့်တကွ နောက်ပါရဲမက်အခြံအရံဖြင့် ဥက္ကံမြို့(ဦးအော်ကွမ်း)သို့ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်လာခဲ့သည်။ ဟံသာဝတီနေပြည်တော်မှ ထွက်ပြေးခဲ့ခြင်းကား အခြားမဟုတ်။ မင်းရမ်းကားမင်းသား၏ချစ်သူ နန်းတွင်းအပျိုတော် စမ္မာယဒေဝီကို ခမည်းတော်က သိမ်းပိုက်သောကြောင့် ငယ်ချစ်လည်းဖြစ်၊ မိထွေးတော်လည်းဖြစ်သည့်စမ္မာယဒေဝီကို ခိုးယူ၍ တိမ်းရှောင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ မင်းရမ်းကား၏နောက်၌ မိမိ၏နှမတော်မြစောန်၊ ယောက်ဖတော်သို့ဉာန်နှင့်တူတော်လေး သို့ဗိုလ်တို့ပါလိုက်ပါလာကြသည်။ မင်းရမ်းကားသည် ယခုဥက္ကံမြို့၏အရှေ့(၁၀)မိုင်ကွာရှိ ပဲခူးရိုးမတောင်ခြေသို့ ရောက်လာကြသည်။

ထိုတောင်ခြေ၌နေကြသော ရှမ်း-မွန်-မြန်မာတို့ကို စည်းရုံး၍ တဗူးမြို့ကို တည်ထောင်သည်။ မွန်အခေါ် တပူးဟုဖြစ်သည်။ တဗူးမြို့သို့ မင်းတရားရွှေထီး၏တပ်တော်များ ရောက်၍ တိုက်ခိုက်ရာ မီးလောင်ပျက်စီးသွားသည်။

တဗူးမြို့တော် ပျက်စီးသော် မင်းရမ်းကားနှင့်စမ္မာယဒေဝီတို့ အသက်ဆုံးရှုံးကြသည်။ နှမတော်မြစောန်၊ သို့ဉာန်၊ သားတော်သို့ဗိုလ်တို့သည် ထွက်ပြေးကြရာ ယခုသုံးဆယ်မြို့အရှေ့ ပဲခူးရိုးမတောင်စွယ်တောင်ညိုဒေသို့ ရောက်ရှိလာကြသည်။ ရှိရင်းစွဲ ရှမ်း မြန်မာ မွန် ကရင် အမျိုးသားတောင်သူများနှင့်အတူ ယာလုပ်ငန်းဖြင့် အသက်မွေးမြူလျက် နေသည်။ တောင်ခြေရှိ အမျိုးသားတို့က မင်းရိုးမင်းနွယ်မှန်းသိကြသဖြင့် သို့ဉာန်ကို သခင်ညိုဟုခေါ်၍ အကြီးအကဲမြှောက်ကြသည်။ သခင်ညိုသည် ယာသမားတို့၏အကူအညီဖြင့် မြေပေါက်စေတီတစ်ဆူကို မိချောင်းပုံသဏ္ဍာန်ရှိသော် တောင်ထွတ်တွင် တည်ကြသည်။ သခင်ညို၏အမည်ကို အစွဲပြု၍ ယင်းတောင်ကို တောင်ညိုတောင်ဟုခေါ်သည်။ မြစောန်မင်းသမီးကို မြတ်နိုးသောအားဖြင့် မင်းသမီး တရားအားထုတ်ရာ တောင်ညိုတောင်နှင့်ယှဉ်တွဲနေသောတောင်ကို မြစိမ်းတောင်ဟုသမုတ်ကြသည်။ သခင်ညို၏သား သခင်ဗိုလ်ကျွဲကျောင်းရာတောင်ကို ကျွဲပုန်းတောင်ဟုခေါ်ကြသည်။ ကျွဲပုန်းတောင်သည် မြစိမ်းတောင်၏အရှေ့၌ ရှိသည်။

### တောင်ညိုစေတီတော်

သခင်ညိုတို့ တည်ထားကိုးကွယ်ခဲ့သော မြေပေါက်စေတီတော်သည် နှစ်ပရိစ္ဆေဒကြာမြင့်၍ ပျက်စီးယိုယွင်းသွားသည်။ ဘုရားငုတ်တိုသာလျှင် ကျန်ရှိနေသည်။ သီပေါမင်းတရား ပါတော်မူပြီးနောက် (၁၅)နှစ်ခန့်အကြာတွင် သာယာဝတီမြို့ အရှေ့ဘက် ငါးအိမ်စုရွာ၊ ကိုးပင်ရိုးရွာဇာတိ ရှမ်းဘုန်းတော်ကြီးဦးဇောတဓဇသည် တောင်ညိုတောင်သို့ကြွရောက်လာသည်။ (ဤကား ဗိုလ်တီခေါ် အာဇာနည်သခင်မြ ကိုးကွယ်သော ဆရာတော်ဦးတိလောက၏အဆိုအမိန့်တည်း။ ဦးတိလောကမှာ ယခုအခါ လေးအင်းဒီပါရုံဆရာတော်၊ ယခင်ဆရာစံ တော်လှန်ရေးတွင် ပါဝင်ခဲ့သော ကိုရင်ဖြစ်သည်။ အကြောင်းသင့်လျှင် ဗိုလ်တီအကြောင်း ရေးပါဦးမည်။)အချို့က အညာဒေသမှ ဦးထုံးအမည်ရှိ ဘုန်းတော်ကြီးက ကမကထပြု၍ တောင်ညိုစေတီတော်ကို တည်ထားကြောင်း ဆိုကြပါသည်။ အမှန်မှာ ဦးဇောတဓဇ ရှမ်းဆရာတော်သည် ရပ်ရွာနယ် ဒါယိကာ ဒါယိကာမတို့၏ အကူအညီဖြင့် ယခုမျက်မှောက်ရှိ စေတီတော်ကို တည်ထားကိုးကွယ်ခဲ့ပါသည်။

ဆရာတော်သည် မြစ်မီးတောင်တွင်လည်း ရုပ်ပွားတော်တစ်ဆူ တည်ခဲ့သေးသည်။ တောင်ညိုတောင်တွင် ကျောင်းတည်သည်။ တောင်မနှင့်ဘုရားတောင်တွင် အုတ်လှေခါးများ ဆောက်သည်။ သိမ်သမုတ်ခဲ့သည် ကြေးခေါင်းလောင်းကြီးတစ်ခုလည်း စုပေါင်းလှူခဲ့သည်။ အောင်စည်ကြီးလည်း တည်၏။ ဘုရားတန်ဆောင်းငယ်တစ်ခုနှင့်ဂန္ဓကုဋီတိုက်ကလေးလည်း ဆောက်သည်။ ဦးဇောတဓဇဆရာတော်သည် ဂျပန်ခေတ်က တောင်ညိုတောင်သို့ ပြန်လည်ကြွရောက်၍ သီတင်းသုံးရင်းပင် ပျံတော်မူရှာသည်။ စာရေးသူတို့ ထိုဆရာတော်ကို ဖူးမိလိုက်ပါသေးသည်။

### မြစ်မီးတောင်ညိုနှင့်မြန်မာ့တော်လှန်ရေး

"မြစ်မီးတောင်ညို"ဟုဆိုလျှင် ဆရာစံတော်လှန်ရေးကို ပြေး၍ သတိရလိုက်မိသည်မှာ ဧကန်ဖြစ်သည်။

ဂဠုန်ဆရာစံနှင့်အပေါင်းပါ လက်ရုံးတပ်သားတော်လှန်ရေးလယ်သမားဦးကြီး(၁၄)ဦးတို့၏အဓိဋ္ဌာန်ဥပုသ်(၄၅)ရက်ပြုရာ တောင်သည် ဤတောင်ညိုပင် ဖြစ်သည်။ (ဆရာစံတို့ ဥပုသ်ဝင်သွားသော တိုက်တန်ဆောင်းမှာ ယခုအခါ မရှိတော့ပြီ)

ဆရာစံတို့ အောင်မြေခင်းရာသည်လည်း အနီတောင်ညိုပင်ဖြစ်သည်။ ဆရာစံတို့ "အမျိုးဘာသာ သာသနာအကျိုး"ကို အသက်နှင့်ဖလှယ်၍ နယ်ချဲ့ကို တော်လှန်မည်ဖြစ်ကြောင်း ကတိသစ္စာ ပြုရာသည်လည်း ယင်းတောင်ညိုရှိ တောင်ညိုစေတီတော်ပင် ဖြစ်သည်။ သစ္စာမပျက် အသက်ကို မငဲ့ကွက်ဘဲ ရောင်းရင်းဘက်ချင်း လက်မောင်းသွေးဖောက်၍ သောက်ကြရာတွင်လည်း ထိုတောင်ညိုတောင်ပင် ဖြစ်သည်။ နယ်ချဲ့တော်လှန်ရေးအတွက် အာဇာနည်သူရဲကောင်းများအား ဂဠုန်ရဲဆေးတင်ရာလည်း အကြင်တောင်ညိုတောင်ပင် ဖြစ်သည်။ တော်လှန်ရေး ဂဠုန်တပ်သားများ စည်းရုံးရာ သွေးစည်းရာလည်း ၎င်းတောင်ညိုပင် ဖြစ်သည်။ သို့ကြောင့် အနီတောင်ညို၊ ယင်းတောင်ညို၊ ထိုတောင်ညို၊ အကြင်တောင်ညို၊ ၎င်းတောင်ညိုသည်ကား မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးအတွက် မဟာတော်လှန်ရေး ဘူမိနက်သန် ဖြစ်သတည်း။

### ပြည်ထောင်စုခေတ် တောင်ညို

ဆရာစံ တော်လှန်ရေးကြောင့် နယ်ချဲ့၏တပ်သားများက တောင်ညိုတောင်သို့သွား၍ မြေလှန်စနစ်ကို သုံးခဲ့သည်။ ဘုန်းတော်ကြီးကျောင်းများ၊ တန်ဆောင်းများကို မီးရှို့ဖျက်ဆီးခဲ့သည်။ မင်္ဂလာခေါင်းလောင်း

တော်ကြီးကိုလည်း ဂေါ်ရခါးတပ်သားက ယူသွားကြသည်။ မင်္ဂလာစည်တော်ကြီးလည်း ပျောက်ဆုံးသွားသည် ယင်းသို့ တော်လှန်ရေး မဟာအောင်မြင်နေရာ တောင်ညိုမြစ်စိမ်းတောင်သည် အခြေအနေယိမ်းယိုင်ခဲ့ရာ ၁၉၅၉ ခုနှစ်လောက်ကစ၍ သာယာဝတီနယ်သား မဟာဆေးဝင်္ဂဟီဆရာတော် ဦးသူရိယအရှင်သူမြတ်ကြွရောက်၍ တောင်ညိုစေတီတော်ကို မွမ်းမံသည်။ ထီးတော်အသစ် ပူဇော်သည်။ တန်ဆောင်းအသစ် သွယ်တန်းသည်။ အင်ဂျင်မီးများ ကပ်လှူသည်။ ကျောင်းများကန်များ အသစ်တည်တော်မူသည်။ ဘုရားပွဲတော်ကို ကြက်ပျံမကျ ကျင်းပနိုင်ခဲ့သည်။ သို့ကြောင့် မဟာတော်လှန်ရေး နယ်မြေသည် သမိုင်းဟောင်းနှင့်သမိုင်းသစ် ဒွန်တွဲ၍ တစ်ကဏ္ဍထင်ရှားလူသိများလာပေသည်။

**တော်လှန်ရေးမှသည် ငြိမ်းချမ်းရေးသို့**

မဟာဆေးဝင်္ဂဟီဆရာတော်သည် သဒ္ဓါကြည်လင်ပါရမီရှင်ကြီး ဖြစ်သည်။ တိုင်းရင်းသားအမျိုးဘာသာ သာသနာအတွက် မေတ္တာမိုးရွာခဲ့သည်။ ငြိမ်းချမ်းရေးကို ပေးခဲ့သည်။ ဆရာတော်သည် ကျွဲပုန်းတောင်တွင် မိမိ၏ကျောက်ရုပ်ကို ထုလုပ်၍ သမိုင်းတင်ခဲ့သည်။ ယခုအခါ ရန်ကုန်မြို့က ဦးဓမ္မိကဆရာတော်သည် ကျွဲပုန်းတောင်၌ စေတီတော်တစ်ဆူကို တည်ထားပူဇော်လျက်ထားသည်။ ကျောင်းကန်ရေများကို ထပ်မံတိုးချဲ့လျက်ရှိသည်။

မြစ်စိမ်းတောင်ညိုတွင် ယခင်က မြန်မာ့လွတ်လပ်ရေးအတွက် နယ်ချဲ့တောင်လှန်ရေး၏ထွက်ရပ်ပေါက်လမ်းရှာသော တောင်သူလယ်သမားကောင်းတို့သည် တောအနံ့ တောင်အနံ့ တောင်ညိုရိပ်ကို ခိုလှုံခဲ့ကြသည်။ ယခုအခါ ဗုဒ္ဓ၏တရားတော်တို့ကို မိမိတို့နည်းဖြင့် လိုက်နာကျင့်သုံးကာ ကမ္ဘာ့ငြိမ်းချမ်းရေးမြန်မာ့ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် မေတ္တာရေမောင်း သွန်းလောင်းနေကြသော ပုဂ္ဂိုလ်များနှင့်လောကီကျွတ်တမ်းလောကုတ္တရာကျွတ်တမ်းရှာနေကြသော ပုဂ္ဂိုလ်များသည် တောအနံ့တောင်အနံ့ တောင်ညိုရိပ်ခိုလျက် ရှိနေကြသည်။

ထို့ကြောင့် ဂန္ဓာရီထွက်ရပ်ကျင့် ပုဂ္ဂိုလ်တို့၏ထွက်ရပ်လမ်းရှာရာ ကမ္ဘာ့ငြိမ်းချမ်းရေး၊ မြန်မာ့ငြိမ်းချမ်းရေးကို လိုလားသော သူတော်စင်တို့၏မွေ့လျော်ရာ ရေတံခွန်စိမ့်စမ်း ပေါများရာ မြစ်စိမ်းတောင်ညိုဂဠုန်နယ်မြေသို့ တစ်ခါ တစ်ခေါက် လာရောက်၍ လေ့လာသင့်ကြောင်း စာသဝဏ်လွှာ ပါးလိုက်ပါသတည်း။

သုံးဆယ်ထိဋ်တင်မြင့်

မှတ်ချက်။ ။၁၉၇၂ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ၊ အမှတ်(၃၁၆)ထုတ် သွေးသောက်မဂ္ဂဇင်း စာမျက်နှာ(၁၆-၁၈)၌ လာရိုသောဆောင်းပါးကို ပြန်လည်၍ စာစီရိုက်ထားခြင်း ဖြစ်ပါသည်။